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Методы педагогической герменевтики
как средство гуманитаризации педагогического знания
                                           A. F. Zakirova
Pedagogic Hermeneutic methods as a way of humanitarization Pedagogic knowledge 

Статья пос​вя​ще​на проб​ле​ме сох​ра​не​ния и уси​ле​ния гу​ма​ни​тар​ной спе​ци​фи​ки на​уч​но-пе​да​го​ги​чес​ко​го ис​сле​до​ва​ния. Ав​тор ана​ли​зи​ру​ет роль на​уки, ис​кус​ства, язы​ка и реф​лек​сив​но​го са​мо​поз​на​ния в ин​тер​пре​та​ции на​уч​но-пе​да​го​ги​чес​ко​го зна​ния; ха​рак​те​ри​зу​ет ме​то​ды пе​да​го​ги​чес​кой гер​ме​нев​ти​ки, при​ме​не​ние ко​то​рых спо​соб​ству​ет бо​лее пол​но​му и глу​бо​ко​му на​уч​но​му пос​ти​же​нию пе​да​го​ги​чес​ких ре​алий с по​зи​ций куль​ту​ры и цен​нос​тно-смыс​ло​вой зна​чи​мос​ти.

Клю​че​вые сло​ва: пе​да​го​ги​чес​кая гер​ме​нев​ти​ка, по​ни​ма​ние, ин​тер​пре​та​ция, опос​ре​до​ва​ние, ме​ди​атор куль​ту​ры, ме​та​фо​ри​за​ция, тер​ми​но​ло​ги​за​ция, си​му​лякр, ме​ре​оло​ги​чес​кое умо​зак​лю​че​ние, пе​да​го​ги​чес​кий сил​ло​гизм, би​ог​ра​фи​чес​кий ме​тод, ди​алог, от​но​ше​ние прев​ра​щен​ной фор​мы, гер​ме​нев​ти​чес​кий круг, об​ра​ти​мость мыш​ле​ния, кон​цеп​ту​али​за​ция.

The ar​tic​le is de​vo​ted to the prob​lem of pre​ser​va​ti​on and re​in​for​ce​ment of re​se​arch and edu​ca​ti​onal explo​ra​ti​on’s hu​ma​ni​ta​ri​an spe​ci​fi​city. The aut​hor analyses a ro​le of sci​en​ce, art, lan​gua​ge and ref​le​xi​ve self-know​led​ge in the in​terpre​ta​ti​on of re​se​arch and edu​ca​ti​onal eru​di​ti​on; descri​bes met​hods of pe​da​go​gic her​me​neu​tic, the​irs use as​sist to comple​te and fun​da​men​tal un​derstan​ding of pe​da​go​gic re​ality from the po​si​ti​on of cul​tu​re and val​ue se​man​tic so​lem​nity.

Key words: a pe​da​go​gic her​me​neu​tic, an un​derstan​ding, the in​terpre​ta​ti​on, a me​di​ati​on, a cul​tu​re me​di​ator, a me​tap​ho​ri​za​ti​on, a ter​mi​no​lo​gi​za​ti​on, a si​mu​lac​rum, a me​re​olo​gi​cal conclu​si​on, a pe​da​go​gic syllo​gism, the bi​og​rap​hic met​hod, a di​alog, a re​la​ti​on of mo​di​fi​ed sha​pe, a her​me​neu​ti​cal circle, a re​ver​si​bi​lity of thin​king, a con​cep​tua​li​za​ti​on.
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К вопросу о статусе математической педагогики
   H. G. Bulatova, V. S. Cherepanov
To the Question Of mathematical pedagogic status

В статье рас​смот​ре​но обос​но​ва​ние но​во​го на​уч​но​го нап​рав​ле​ния – ма​те​ма​ти​чес​кой пе​да​го​ги​ки как раз​де​ла пе​да​го​ги​ки, за​ни​ма​юще​го​ся ма​те​ма​ти​чес​ки​ми мо​де​ля​ми пе​да​го​ги​чес​ких объ​ек​тов и яв​ле​ний. По​ка​за​но, что ма​те​ма​ти​чес​кая пе​да​го​ги​ка удов​лет​во​ря​ет всем шес​ти тре​бо​ва​ни​ям, предъ​яв​ля​емым в на​уко​ве​де​нии к на​уч​ным нап​рав​ле​ни​ям.

Клю​че​вые сло​ва: ма​те​ма​ти​чес​кая пе​да​го​ги​ка, ма​те​ма​ти​чес​кая мо​дель, на​уч​ное нап​рав​ле​ние.

Substantiation of new sci​en​ti​fic di​rec​ti​on − mat​he​ma​ti​cal pe​da​go​gic as a section of pedagogic is considered in the ar​tic​le. It is oc​cu​pi​ed with mat​he​ma​ti​cal mo​dels of pe​da​go​gi​cal ob​jects and phe​no​me​non. It is shown, that mat​he​ma​ti​cal pe​da​go​gic satisfies by all six de​mands which pro​du​ced for sci​en​ti​fic di​rec​ti​on in sci​en​ce.

Key words: mathematical pedagogic, mathematical pattern, scientific tendency.

Литература

1. Ат​кин​сон Р., Бауэр Г., Кро​терс Э. Вве​де​ние в ма​те​ма​ти​чес​кую те​орию обу​че​ния. – М.: Мир, 1969. – 486 с.

2. Би​ти​нас Б. П. Мно​го​мер​ный ана​лиз в пе​да​го​ги​ке и пе​да​го​ги​чес​кой пси​хо​ло​гии. – Виль​нюс, 1971. – 347 с.

3. Вве​де​ние в эк​спе​ри​мен​таль​ную пе​да​го​ги​ку: Учеб. по​со​бие / Сост. В. С. Че​ре​па​нов, О. В. Лю​би​мо​ва. – Ижевск: Изд‑во Иж​ГТУ, 2006. – 88 с.

4. Гайды​шев И. П. Ана​лиз и об​ра​бот​ка дан​ных: спе​ци​аль​ный спра​воч​ник. – СПб: Пи​тер, 2001. – 752 с.

5. Гне​ден​ко Б. В. Ма​те​ма​ти​ка как ору​дие пе​да​го​ги​чес​ко​го ис​сле​до​ва​ния // При​ме​не​ние ма​те​ма​ти​чес​ких ме​то​дов и ЭВМ в пе​да​го​ги​чес​ких ис​сле​до​ва​ни​ях: Сб. на​уч. тр. – Свер​дловск: Изд‑во СГПИ, 1989. – С. 6–22.

6. Гра​барь М. И., Крас​нян​ская К. А. При​ме​не​ние ма​те​ма​ти​чес​кой ста​тис​ти​ки в пе​да​го​ги​чес​ких ис​сле​до​ва​ни​ях. Не​па​ра​мет​ри​чес​кие ме​то​ды. – М.: Пе​да​го​ги​ка, 1977. – 134 с.

7. Нас​ле​дов А. Д. SPSS: Компь​ютер​ный ана​лиз дан​ных в пси​хо​ло​гии и со​ци​аль​ных на​уках. – СПб: Пи​тер, 2007. – 416 с.

8. Нейман Ю. М., Хлеб​ни​ков В. А. Вве​де​ние в те​орию мо​де​ли​ро​ва​ния и па​ра​мет​ри​за​ции пе​да​го​ги​чес​ких тес​тов. – М.: Про​ме​тей, 2000. – 168 с.

9. Но​ви​ков А. М. Док​тор​ская дис​сер​та​ция?: По​со​бие для док​то​ран​тов и со​ис​ка​те​лей уче​ной сте​пе​ни док​то​ра на​ук. – М.: Эг​вес, 2003. – 120 с.

10. Но​ви​ков Д. А. Ста​тис​ти​чес​кие ме​то​ды в пе​да​го​ги​чес​ких ис​сле​до​ва​ни​ях (ти​по​вые слу​чаи). – М.: МЗ-Пресс, 2004. – 67 с.

11. Ру​за​вин Г. И. Ме​то​до​ло​гия на​уч​но​го ис​сле​до​ва​ния: Учеб. по​со​бие. – М.: ЮНИ​ТИ-ДА​НА, 1999. – 317 с.

12. Си​та​ров В. А. Мис​сия на​уч​но​го ру​ко​во​ди​те​ля в по​вы​ше​нии ка​че​ства дис​сер​та​ци​он​ных ра​бот // Си​б. пе​д. жур​н. – 2007. – № 8. – С. 28–33.

13. Фельдштейн Д. И. О сос​то​янии и пу​тях по​вы​ше​ния ка​че​ства дис​сер​та​ци​он​ных ис​сле​до​ва​ний по пе​да​го​ги​ке и пси​хо​ло​гии // Бюл​ле​тень ВАК. – 2008. – № 2. – С. 6–22.

14. Че​ре​па​нов В. С. Ос​но​вы пе​да​го​ги​чес​кой эк​спер​ти​зы: Учеб. по​со​бие. – Ижевск: Изд-во Иж​ГТУ, 2006. – 124 с. profped@istu.ru
Bibliography

1. Atkinson R., Bauer G., Kroters E. Introduction in mathematical educational theory. – Moscow: Mir, 1969. – 486 p.

2. Bitinas B. P. Many-dimensional analysis in pedagogical psychology. – Vilnius, 1971. – 347 p.

3. Introduction in experimental pedagogic: Textbook / Completed by V. S. Cherepanov, O. V. Lubimova. – Izhevsk: Publishing house Izhevsk State Technical University, 2006. – 88 p.

4. Gaydeshev E. P. Analysis and data processing: special hand-book. – St. Petersburg: Piter, 2001. – 752 p.

5. Gnedenko B. V. Mathematics as implement of pedagogic research // Use of mathematical methods and computer in pedagogical investigations: Collected scientific transactions – Sverdlovsk:  SSPI Press, 1989. – P. 6–22.

6. Grabar M. E., Krasnyanskaya K. A. Use of mathematical statistics in pedagogical investigations. Density-free methods. – Moscow: Pedagogika, 1977. – 134 p.

7. Nasledov A. D. SPSS: Computer data analysis in psychology and social sciences. – St. Petersburg: Piter, 2007. – 416 p.

8. Neiman J. M., Khlebnikov V. A. Introduction in the theory of modeling and pedagogic text parametrization. – Moscow: Prometey, 2000. – 168 p.

9. Novikov A. M. Thesis for a Doctor's degree: Textbook for persons working for doctor's degree and competitors − for Doctor of Science degree. – Moscow: Egves, 2003. – 120 p.

10. Novikov D. A. Statistical methods in pedagogical investigations (standard cases). – Moscow: MZ-Press, 2004. – 67 p.

11. Ruzavin G. I. Methodology of scientific research: Textbook. – Moscow: JUNITY-DANA, 1999. – 317 p.

12. Sitarov V. A. Mission of scientific adviser in quality rising of dissertations // Siberian pedagogical journal – 2007. – № 8. – P. 28–33.

13. Feldstein D. I. About state and ways of quality rising of pedagogic and psychology dissertations // Superior Certifying Commission’s Bulletin – 2008. – № 2. – P. 6–22.

14. Cherepanov V. S. Fundamentals of pedagogical examination: Textbook. – Izhevsk: Publishing house Izhevsk State Technical University, 2006. – 124 p.

           Bulatova Helen Galavteevna – Candidate of Physico-mathematical Science, senior lector of professional pedagogic department from the Izhevsk State Technical University, Izhevsk. profped@istu.ru
Cherepanov Vyacheslav Sergeevich – Doctor of Pedagogic Science, professor of professional pedagogic department from the Izhevsk State Technical University, Izhevsk.

УДК 371.126

Т. В. Лучкина

Теоретические аспекты становления профессионально-личностной позиции
молодого учителя

T. V. Luchkina
theoretical aspects of professional and PERSONAL young teacher’s Tacking stand

В статье об​суж​да​ют​ся те​оре​ти​чес​кие ас​пек​ты ста​нов​ле​ния про​фес​си​ональ​но-лич​нос​тной по​зи​ции мо​ло​до​го учи​те​ля: рас​кры​та сущ​ность это​го по​ня​тия, вы​яв​ле​ны уров​ни раз​ви​тия про​фес​си​ональ​но-лич​нос​тной по​зи​ции и да​на их ха​рак​те​рис​ти​ка.

Клю​че​вые сло​ва: по​зи​ция, пе​да​го​ги​чес​кая по​зи​ция, лич​нос​тный и про​фес​си​ональ​ный ком​по​нен​ты пе​да​го​ги​чес​кой по​зи​ции, про​фес​си​ональ​но-лич​нос​тная по​зи​ция мо​ло​до​го учи​те​ля, уров​ни раз​ви​тия про​фес​си​ональ​но-лич​нос​тной по​зи​ции мо​ло​до​го учи​те​ля.

The​ore​ti​cal as​pects of a pro​fes​si​onally – ori​en​ted po​si​ti​on of a yo​ung te​ac​her are discussed in the ar​tic​le: the na​tu​re of this no​ti​on and the le​vels of the de​ve​lop​ment of a pro​fes​si​onally – ori​en​ted po​si​ti​on are re​ve​aled, the cha​rac​te​ris​tics of the le​vels is gi​ven.

Key words: po​si​ti​on, pe​da​go​gi​cal po​si​ti​on, per​so​nal and pro​fes​si​onal com​po​nents of the pe​da​go​gi​cal po​si​ti​on, pro​fes​si​onal and per​so​nal po​si​ti​on of a yo​ung te​ac​her, de​ve​lop​ment le​vels of the pro​fes​si​onal and per​so​nal po​si​ti​on of a yo​ung te​ac​her.
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Проектирование инновационных педагогических технологий на основе квалиметрического подхода
G. N. Semin
projection of the innovation in Pedagogic technologies on the basis of qualimetrical approach
В статье рас​смат​ри​ва​ют​ся ре​зуль​та​ты про​ек​ти​ро​ва​ния пе​да​го​ги​чес​ких тех​но​ло​гий (соз​да​ния мо​де​ли аг​ро​ин​же​не​ра, раз​ра​бот​ки со​дер​жа​ния до​пол​ни​тель​но​го эко​но​ми​чес​ко​го об​ра​зо​ва​ния, оце​ни​ва​ния вы​пус​кных ква​ли​фи​ка​ци​он​ных ра​бот) с ис​поль​зо​ва​ни​ем ква​ли​мет​ри​чес​ких про​це​дур.

Клю​че​вые сло​ва: пе​да​го​ги​чес​кие тех​но​ло​гии, пе​да​го​ги​чес​кие ин​но​ва​ции, ква​ли​мет​ри​чес​кий под​ход, мо​дель под​го​тов​ки спе​ци​алис​та.

The re​sults of pro​jec​ting in pe​da​go​gi​cal techno​lo​gi​es are de​alt with in the pre​sent ar​tic​le, qua​li​met​ric pro​ce​du​res be​ing used in the new mo​del of ag​ri​cul​tu​ral en​gi​ne​ering. De​ve​lop​ment of cur​ri​cu​lum in ad​di​ti​onal edu​ca​ti​on of eco​no​mists and as​sessment of grad​ua​ti​on pa​pers are al​so gi​ven.

Key words: pedagogical technologies, pedagogical innovations, a qualimetrical approach, a model of specialist’s preparation.
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Комплексный квалиметрический мониторинг уровня подготовки обучающихся в системе «профильная школа – втуз»

G. A. Shihov

complex qualimetrical monitoring of Pupil’s Training Standard in the system «Profile school – techni​cal col​le​ge»

В статье рас​смот​ре​ны проб​ле​мы внед​ре​ния про​филь​но​го обу​че​ния в об​ра​зо​ва​тель​ную прак​ти​ку школ и ор​га​ни​за​ции ком​плек​сно​го ква​ли​мет​ри​чес​ко​го мо​ни​то​рин​га с целью соз​да​ния еди​но​го об​ра​зо​ва​тель​но​го прос​тран​ства в сис​те​мах ти​па «про​филь​ная шко​ла – втуз».

Клю​че​вые сло​ва: ква​ли​мет​ри​чес​кий мо​ни​то​ринг, про​филь​ное обу​че​ние, неп​ре​рыв​ность и пре​ем​ствен​ность об​ра​зо​ва​ния.

In this ar​tic​le inspect the prob​lems of intro​duc​ti​on of pro​fi​le tra​ining in edu​ca​ti​onal prac​ti​ce of scho​ols and cre​ati​on set qua​li​met​ric mo​ni​to​ring with the pur​po​se of cre​ati​on of uni​form edu​ca​ti​onal spa​ce in system type «pro​fi​le scho​ol – techni​cal col​le​ge».

Key words: a qualimetrical monitoring, profile education, continuity and succession of education.
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Квалиметрический подход к проектированию компетентностной модели бакалавра технологического образования

                       O. F. Shihova, N. V. Shostakova, M. S. Shalyapina
qualimetrical approach in de​sig​ning compe​ten​ce mo​del of technological education bachelor 

В статье опи​сы​ва​ет​ся опыт про​ек​ти​ро​ва​ния ком​пе​тен​тнос​тной мо​де​ли ба​ка​лав​ра тех​но​ло​ги​чес​ко​го об​ра​зо​ва​ния на ос​но​ве ме​то​да груп​по​вых эк​спер​тных оце​нок. Пред​став​ле​ны мо​дель и ал​го​ритм ее про​ек​ти​ро​ва​ния.

Клю​че​вые сло​ва: мо​дель ба​ка​лав​ра, клю​че​вые ком​пе​тен​ции, тех​но​ло​ги​чес​кое об​ра​зо​ва​ние, ква​ли​мет​ри​чес​кий под​ход.

In ar​tic​le is descri​bed ex​pe​ri​en​ce of the de​sig​ning com​pe​ten​ti​ons mo​del of the bac​he​lor of the teh​no​lo​gi​cal for​ma​ti​on on ba​se of the gro​up ex​pert es​ti​ma​ti​ons met​hod. Bac​he​lors mo​del and al​go​rithm of its de​sig​ning pre​sen​ted in work.

Key words: a model of bachelor, dominant competences, technological education, a qualimetrical approach.
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В. В. Колчина

Состояние проблемы и условия формирования инновационно-предпринимательских умений в педагогической теории и практике

                                         V. V. Kolchina
problem state and conditions of in​no​va​ti​on forming and bu​si​ness skills in pedagogical theory and practise
В статье до​ка​зы​ва​ет​ся, что качественной под​го​тов​ке спе​ци​алис​тов, спо​соб​ных осу​ществлять свою де​ятель​ность в ме​ня​ющих​ся эко​но​ми​чес​ких, тех​но​ло​ги​чес​ких, со​ци​аль​ных и ин​фор​ма​ци​он​ных ре​али​ях сов​ре​мен​но​го ми​ра, будет способствовать вы​яв​ле​ние всех не​об​хо​ди​мых ус​ло​вий фор​ми​ро​ва​ния ин​но​ва​ци​он​но-пред​при​ни​ма​тельских уме​ний.

Клю​че​вые сло​ва: ин​но​ва​ция, нов​ше​ство, но​вов​ве​де​ние, ин​но​ва​ци​он​но-пред​при​ни​ма​тельские уме​ния, ин​но​ва​ци​он​но-пред​при​ни​ма​тельская де​ятель​ность.

With a vi​ew of pre​pa​ra​ti​on of the bu​si​nessmen, ca​pab​le to carry out the ac​ti​vity in qu​ickly var​ying eco​no​mic, techno​lo​gi​cal, so​ci​al and in​for​ma​ti​on re​ali​ti​es of the mo​dern world, it is ne​ces​sary to re​ve​al all ne​ces​sary con​di​ti​ons of for​ma​ti​on of in​no​va​ti​ve skills at the fu​tu​re bu​si​nessmen.

Key words: an in​no​va​ti​on, a no​velty, an in​no​va​ti​on and bu​si​ness abi​li​ti​es, an in​no​va​ti​on and bu​si​ness ac​ti​vity.
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К вопросу о формировании социальной ответственности будущих предпринимателей

V. N. Podshivalov, N. K. Chapaev

To the question Of Future businessman’s SOCIAL responsibility Forming 
В статье рас​кры​ва​ет​ся ак​си​оло​гия со​ци​аль​ной от​вет​ствен​нос​ти и под​хо​ды к ее фор​ми​ро​ва​нию.

Клю​че​вые сло​ва: со​ци​аль​ная от​вет​ствен​ность, со​ци​аль​ная ком​пе​тен​тность, со​ци​аль​ное пар​тнер​ство.

Axi​ology of so​ci​al res​pon​si​bi​lity and appro​ac​hes to its for​ming are re​ve​aled in the ar​tic​le.

Key words: a so​ci​al res​pon​si​bi​lity, a so​ci​al partnership, a so​ci​al com​pe​ten​ce.
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Н. В. Жигарева
Использование компьютерных моделей для формирования критического мышления школьников в процессе обучения физике

                                                                            N. V. Jigareva
use of Computer Models for pupil’s cri​ti​cal thinking Forming in the Physics teaching process 
Статья пос​вя​ще​на ис​сле​до​ва​нию ме​то​дов фор​ми​ро​ва​ния кри​ти​чес​ко​го мыш​ле​ния школь​ни​ков при ис​поль​зо​ва​нии компь​ютер​ных мо​де​лей в про​цес​се обу​че​ния фи​зи​ке на ос​но​ве обоб​щен​но​го пла​на де​ятель​нос​ти уча​щих​ся по изу​че​нию фи​зи​чес​ких яв​ле​ний и про​цес​сов. При​во​дят​ся ре​зуль​та​ты эк​спе​ри​мен​таль​ной ра​бо​ты по при​ме​не​нию дан​ной тех​но​ло​гии.

Клю​че​вые сло​ва: кри​ти​чес​кое мыш​ле​ние, компь​ютер​ные мо​де​ли, обоб​щен​ный план де​ятель​нос​ти школь​ни​ков.

The ar​tic​le is de​di​ca​ted to stud​ying of met​hods of pu​pil’s cri​ti​cal tho​ughts for​ming with using of com​pu​ter mo​dels in pro​cess of physics te​ac​hing, ba​sed on applying of in​teg​ra​ted pu​pils ac​ti​vi​ti​es plan of physics ef​fects and pro​ces​ses stud​ying. Con​ta​ins re​sults of ex​pe​ri​men​tal usa​ge of this techno​logy.

Key words: cri​ti​cal tho​ughts, com​pu​ter mo​dels, in​teg​ra​ted po​licy plan of pu​pils.
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О взаимоотношении педагогики и культуры

O. B. Akimova, I. P. Vereshcagina
INTERRELATION OF Pedagogic and Culture
Ав​то​ры пред​при​ня​ли по​пыт​ку рас​крыть вза​имос​вязи меж​ду куль​ту​рой и пе​да​го​ги​кой, обус​лов​ле​нные ря​дом об​сто​ятельств. Куль​ту​ра спо​соб​на быть ком​по​нен​том со​дер​жа​ния об​ра​зо​ва​ния или же иг​ра​ет роль его ме​то​до​ло​ги​чес​ко​го сред​ства. Пе​да​го​ги​ка (вос​пи​та​ние, обу​че​ние), куль​ту​ра (тех​ни​ка, про​из​вод​ство, тех​но​ло​гия) и че​ло​век – ге​не​ти​чес​ки род​ствен​ные и ге​не​ти​чес​ки вза​имо​обус​лов​лен​ные фе​но​ме​ны. Пе​да​го​ги​ка и куль​ту​ра в ге​не​ти​чес​ком пла​не – рав​ноп​рав​ные пар​тне​ры в об​щем про​цес​се ста​нов​ле​ния и раз​ви​тия че​ло​ве​ка как ин​ди​ви​да.

Клю​че​вые сло​ва: вза​имос​вязь пе​да​го​ги​ки и куль​ту​ры, об​ра​зо​ва​ние как эле​мент куль​ту​ры и пе​да​го​ги​ки, куль​ту​ро​ло​ги​чес​кая фун​кция об​ра​зо​ва​ния.

Aut​ho​res​ses ma​de an at​tempt to find in​ter​re​la​ti​on bet​we​en cul​tu​re and pe​da​go​gics. In​ter​re​la​ti​on pe​da​go​gic and cul​tu​re was ma​de for se​ve​ral re​asons. Cul​tu​re can be com​po​nent mat​ter of edu​ca​ti​on or his met​ho​do​logy instru​ment. Pe​da​go​gic (upbrin​ging, te​ac​hing), cul​tu​re (en​gi​ne​ering, in​dustry, techno​logy) and per​son are ge​ne​tic re​la​ted phe​no​me​non. Pe​da​go​gic and cul​tu​re (in ge​ne​tic plan) are eq​ual in rights partners in the ma​king and re​vo​lu​ti​on man as in​di​vid​ual. Aut​ho​res​ses ma​de an at​tempt to find in​ter​re​la​ti​on bet​we​en cul​tu​re and pe​da​go​gics.

Key words: in​ter​re​la​ti​on pe​da​go​gic and cul​tu​re, edu​ca​ti​on as ele​ment of cul​tu​re and pe​da​go​gic, cul​ti​re​logy functi​on of edu​ca​ti​on.
Литература

1. Бе​нин В. Л. Пе​да​го​ги​чес​кая куль​ту​ро​ло​гия. Курс лек​ций: Учеб. по​со​бие. – Уфа: Изд‑во Башк. гос. пед. ин‑та, 2004. – 515 с.

2. Бе​нин В. Л. Сущ​ность пе​да​го​ги​чес​кой куль​ту​ро​ло​ги // Об​ра​зо​ва​ние и на​ука. Изв. Урал. отд. РАО. – 2003. – № 6 (24). – С. 5–14.

3. Бу​да​гов Р. А. Ис​то​рия слов в ис​то​рии об​ще​ства. – М.: Прос​ве​ще​ние, 1971. – 270 с.

4. Видт И. Е. Об​ра​зо​ва​ние как фе​но​мен куль​ту​ры: эво​лю​ция об​ра​зо​ва​тель​ных мо​де​лей в ис​то​ри​ко-куль​тур​ном прос​тран​стве: Дисс. … док. пед. н. – Тю​мень, 2003.

5. Гер​дер И. Г. Из​бран​ные со​чи​не​ния. – М. – Л.: Гос​ли​тиз​дат, 1959. – 274 с.

6. Гес​сен С. И. Ос​но​вы пе​да​го​ги​ки. Вве​де​ние в прик​лад​ную фи​ло​со​фию / Отв. ред. и сост. П. В. Алек​се​ев. – М.: «Шко​ла-Пресс», 1995. – 448 с.

7. Гром​ко​ва М. Т. Пси​хо​ло​гия и пе​да​го​ги​ка про​фес​си​ональ​ной де​ятель​нос​ти: Учеб. по​со​бие для ву​зов. – М.: ЮНИ​ТИ-ДА​НА, 2003. – 415 с.

8. Заг​вя​зин​ский В. И. О Стра​те​ги​чес​ких ори​ен​ти​рах раз​ви​тия об​ра​зо​ва​ния на сов​ре​мен​ном эта​па // Об​ра​зо​ва​ние и на​ука. – 1999. – № 1 (1).

9. Зин​чен​ко В. П. Аф​фект и ин​тел​лект в об​ра​зо​ва​нии. – М.: Три​во​ла. 1955. – 64 с.

10. Ива​нов А. В. Куль​тур​ная пе​да​го​ги​чес​кая сре​да об​ще​об​ра​зо​ва​тель​но​го уч​реж​де​ния как ус​ло​вие раз​ви​тия лич​нос​ти ре​бен​ка: Мо​ногр. – М., 2005. – 143 с.

11. Кант И. О пе​да​го​ги​ке // И. Кант. Трак​та​ты и пись​ма. – М. На​ука, 1980. – С. 455–459.

12. Ка​рам​зин Н. М. Из​бран​ные статьи и пись​ма. – М.: Сов​ре​мен​ник, 1982. – 351 с.

13. Мид М. Куль​ту​ра и мир дет​ства. – М.: На​ука, 1988. – С. 48–59, 147–171, 259–274.

14. Но​вые цен​нос​ти об​ра​зо​ва​ния // Куль​ту​ро​со​об​раз. шк. – 2002. – Вып. 11. – С. 4.

15. Пе​да​го​ги​чес​кая ан​тро​по​ло​гия: Учеб. по​со​бие / Авт.-сост. Б. М. Бим‑Бад. – М.: Изд‑во УРАО, 1998. – 576 с.

16. Ро​зов Н. Ар​хи​ва​ри​усы и но​ва​то​ры // Вестн. высш. шк. – 1990. – № 11. – С. 31–42.

17. Ча​па​ев Н. К. Пе​да​го​ги​чес​кая ин​тег​ра​ция: ме​то​до​ло​гия, те​ория, тех​но​ло​гия: 2‑е изд. испр. и доп. – Ека​те​рин​бург: Изд‑во Рос. гос. проф.-пед. ун‑та; Ке​ме​ро​во: Изд‑во Ке​мер. гос. проф.-пед. кол​лед​жа, 2005. – 325 с.

18. Ча​па​ев Н. К., Ве​ре​ща​ги​на И. П. Фе​но​ме​но​ло​гия по​ня​тия ин​тег​ра​ции в воп​ро​сах и от​ве​тах // По​ня​тийный ап​па​рат пе​да​го​ги​ки и об​ра​зо​ва​ния: Сб. на​уч. тр. / Отв. ред. Е. В. Тка​чен​ко, М. А. Га​ла​гу​зо​ва. – Вып. 5. – М.: Гу​ма​ни​тарн. центр «Вла​дос». – 2007. – 444 с.

Bibliography
1. Benin V. L. Pedagogical culturology. Course of lectures: Textbook. – Ufa: Publishing house Bashkortostan State Pedagogical Institute, 2004. – 515 p.

2. Benin V. L. Essence of pedagogical culturology // Education and science. – 2003. – № 6 (24). – P. 5–14.

3. Budagov R. A. Words history in a history of society. – Moscow: Prosvechenie, 1971. – 270 p.

4. Vidt I. E. Education like a phenomenon of culture: evolution of educational models in historical and cultural field: Dissertation. – Tyumen, 2003.

5. Gerder I. G. Selected transactions. – Moscow – Leningrad: Goslitizdat, 1959. – 274 p.

6. Gessen S. I. Pedagogical foundations. Introduction in applied philosophy / Edited and completed by P. V. Alekseev. – Moscow: «Schola-Press», 1995. – 448 p.

7. Gromkova M. T. Psychology and pedagogic of professional activity: Textbook. – Moscow: JUNITI-DANA, 2003. – 415 p.

8. Zagviazinskiy V. I. About strategical guiding lines of educational development on a contemporary level // Education and science. – 1999. – № 1 (1).

9. Zinchenko V. P. Fit of passion and intelligence in education. – Moscow: Trivola. 1955. – 64 p.

10. Ivanov A. V. Cultural pedagogical sphere of general education institution as a condition of child personality’s development: Monograph. – Moscow, 2005. – 143 p.

11. Cant I. About pedagogic // I. Cant. Treatise and letters. – Moscow. Nauka, 1980. – P. 455–459.

12. Karamzin N. M. Selected articles and letters. – Moscow: Sovremennik, 1982. – 351 p.

13. Mid M. Culture and world of childhood. – Moscow: Nauka, 1988. – P. 48–59, 147–171, 259–274.

14. New values of education // Culture and conformable school. – 2002. – Vol. 11. – P. 4.

15. Pedagogical anthropology: Textbook / Author B. M. Bim‑Bad. – Moscow: Publishing house Ural Academy of Education, 1998. – 576 p.

16. Rozov N. Registrars and innovators // Herald of the Higher School. – 1990. – № 11. – P. 31–42.

17. Chapaev N. K. Pedagogical fusion: methodology, theory, technology: the second edition. – Ekaterinburg: Publishing house Ural State Pedagogical University; Kemerovo: Publishing house Kemerovo State Pedagogical College, 2005. – 325 p.

18. Chapaev N. K., Vereshcagina I. P. Phenomenology of fusion notion in questions and answers // Conceptual apparatus of pedagogic and education: Collected science transactions / Edited by E. V. Tkachenko, M. A. Galaguzova. – Vol. 5. – Moscow: Humanitarian centre «Vlados». – 2007. – 444 p.
Akimova Olga Borisovna – Doctor of Philological Science, professor, head of acmeology of general and professional education department, dean of raising the level of skills and professional retraining of educational employees from the Russian State Professional and Pedagogical University, academician of International Academy of Pedagogical Education Science (IAPES), Ekaterinburg. Akimova_olga@ isnet.ru
Vereshcagina Irina Pavlovna – Candidate of Pedagogical Science, senior lector of general pedagogic and educational history department from the Ural State Pedagogical University, Ekaterinburg.

УДК 371 912

И. А. Емельянова

Особенности коммуникативных умений и навыков
и пути их формирования у младших школьников с нарушением интеллекта

I. A. Emilianova
peculiarities of communicative skills and abilities and Ways of their forming of men​tally defectives pri​mary le​ar​ners 
В статье рас​смат​ри​ва​ют​ся воп​ро​сы изу​че​ния и фор​ми​ро​ва​ния ком​му​ни​ка​тив​ных уме​ний и на​вы​ков у млад​ших школь​ни​ков с на​ру​ше​ни​ем ин​тел​лек​та, обу​ча​ющих​ся в спе​ци​аль​ных (кор​рек​ци​он​ных) шко​лах VIII ви​да. Да​но опи​са​ние со​от​вет​ству​ющей пе​да​го​ги​чес​кой тех​но​ло​гии, вы​де​ле​ны нап​рав​ле​ния кор​рек​ци​он​но​го воз​дей​ствия. Пред​став​лен срав​ни​тель​ный ко​ли​че​ствен​ный ана​лиз ре​зуль​та​тов эк​спе​ри​мен​таль​но​го изу​че​ния ком​му​ни​ка​тив​ных уме​ний и на​вы​ков у дан​ной ка​те​го​рии де​тей.

Клю​че​вые сло​ва: об​ще​ние, ком​му​ни​ка​ция, вер​баль​ные сред​ства ком​му​ни​ка​ции, ком​му​ни​ка​тив​ные уме​ния и на​вы​ки, ум​ствен​ная от​ста​лость.

It is con​si​de​red the qu​es​ti​ons of the study and mo​de​ling the com​mu​ni​ca​ti​ve skills and ex​pe​ri​en​ces of men​tally re​tar​ded pri​mary le​ar​ners that le​arn at the spe​ci​al cor​rec​ti​ve scho​ols the VIII kind. It is rep​re​sen​ted a descrip​ti​on of the pe​da​go​gi​cal techno​logy mo​de​ling the com​mu​ni​ca​ti​ve skills and ex​pe​ri​en​ces of men​tally re​tar​ded pri​mary le​ar​ners, is de​fi​ned the di​rec​ti​ons of the cor​rec​ti​ve influ​en​ce. It is con​fir​med the com​pa​ra​ti​ve analysis of the ex​pe​ri​men​tal study the com​mu​ni​ca​ti​ve skills and ex​pe​ri​en​ces of men​tally re​tar​ded pri​mary le​ar​ners.

Key words: contact, communication, verbal methods of communication, communica​tive abilities and skills, a mental deficiency.
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Развитие навыков бытового самообслуживания в процессе физической реабилитации инвалидов со спастической формой ДЦП средствами иппотерапии
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de​ve​lo​pment of self-ser​vi​ce ca​pa​city in the process of physical rehabilitation invalids with spastic Form of cerebral palsy by means of hip​pot​he​rapy facilities 
В статье пред​ла​га​ет​ся он​то​ге​не​ти​чес​ки обос​но​ван​ная ме​то​ди​ка фи​зи​чес​кой ре​аби​ли​та​ции де​тей 3–7 лет со спас​ти​чес​кой фор​мой ДЦП, по​ка​за​но вли​яние ип​по​те​ра​пии на фор​ми​ро​ва​ние на​вы​ков бы​то​во​го са​мо​об​слу​жи​ва​ния. Раз​ра​бот​ка ме​то​ди​ки с ис​поль​зо​ва​ни​ем ип​по​те​ра​пии бы​ла ос​но​ва​на на об​щих по​ло​же​ни​ях те​ории фи​зи​чес​кой куль​ту​ры и адап​тив​ной фи​зи​чес​кой куль​ту​ры, ос​но​вах те​ории фун​кци​ональ​ных сис​тем, те​ории раз​ви​ва​юще​го обу​че​ния.

Клю​че​вые сло​ва: раз​ви​тие на​вы​ков бы​то​во​го са​мо​об​слу​жи​ва​ния, ип​по​те​ра​пия, це​реб​раль​ные па​ра​ли​чи, кор​рек​ци​он​ная пе​да​го​ги​ка, фи​зи​чес​кая ре​аби​ли​та​ция, со​ци​аль​ная ре​аби​ли​та​ция.

The aim of our re​se​arch was to check the influ​en​ce of dis​co​ve​red met​ho​dic of hip​pot​he​rapy on de​ve​lo​ping of self-ser​vi​ce ca​pa​city of the pa​ti​ent with a children’s ce​reb​ral pa​ralysis in age 3–7. Our met​ho​dic was ba​sed on com​mon prin​ci​pals of adap​ti​ve physi​cal edu​ca​ti​on, functi​onal systems the​ory, the​ory of dis​co​ve​ring edu​ca​ti​on. We to​ok the ro​ugh mo​to​ric check by Che​ily, links cor​ners chec​king, spyro​metry and so​me tests of thin mo​to​ric as a cri​te​ri​es.

Key words: an in​ter​co​ur​se, a com​mu​ni​ca​ti​on, a ver​bal fa​ci​lity of com​mu​ni​ca​ti​on, com​mu​ni​ca​ti​ve abi​li​ti​es and at​ta​in​ment, a men​tal de​fi​ci​ency.
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Языковые средства выражения интеллектуальных эмоций в педагогическом дискурсе
(дидактический материал)

                                                                               D. V. Makarova
ver​bal me​ans of expression intellectual emotions in pedagogical DISCURS 
(didactic material)

Статья пос​вя​ще​на проб​ле​ме ис​поль​зо​ва​ния в ре​че​вом по​ве​де​нии бу​ду​ще​го учи​те​ля язы​ко​вых средств вы​ра​же​ния и ак​ти​ви​за​ции эмо​ци​ональ​но-ин​тел​лек​ту​аль​ных сос​то​яний учас​тни​ков пе​да​го​ги​чес​ко​го дис​кур​са. Пред​став​лен ком​плекс язы​ко​вых средств, оп​ти​ми​зи​ру​ющих про​цесс учеб​но-на​уч​но​го вза​имо​дей​ствия.

Клю​че​вые сло​ва: ре​че​вое по​ве​де​ние учи​те​ля, учас​тни​ки пе​да​го​ги​чес​ко​го дис​кур​са, эмо​ци​ональ​но-ин​тел​лек​ту​аль​ные сос​то​яния, язы​ко​вые сред​ства ак​ти​ви​за​ции, учеб​но-на​уч​ное вза​имо​дей​ствие.

The prob​lem of expres​sing and ac​ti​vi​za​ti​on emo​ti​onal-in​tel​lec​tu​al con​di​ti​ons of the par​ti​ci​pants of pe​da​go​gi​cal dis​co​ur​se is ac​tu​al no​wa​days. The complex of ver​bal me​ans that op​ti​mi​ze the pro​cess of te​ac​hing and sci​en​ti​fic in​te​rac​ti​on is sug​ges​ted.

Key words: te​ac​her’s spe​ech be​ha​vi​our, par​ti​ci​pants of pe​da​go​gi​cal dis​co​ur​se, emo​ti​onal-in​tel​lec​tu​al con​di​ti​ons, ver​bal me​ans that op​ti​mi​ze the pro​cess of te​ac​hing.
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Деятельностный подход при организации групповой работы старшеклассников

                                                                                                                             J. E. Kovilova
hands-on appro​ach at the senior pupil’s gro​up work organization  

В статья по​ка​за​ны воз​мож​нос​ти де​ятель​нос​тно​го под​хо​да в про​цес​се груп​по​вой ра​бо​ты уча​щих​ся. Опи​сы​ва​ет​ся по​этап​ное фор​ми​ро​ва​ние ком​му​ни​ка​тив​ных уме​ний, со​от​вет​ству​ющих раз​лич​ным ти​пам дей​ствий и оп​ре​де​ля​ющих раз​ви​тие спо​соб​нос​тей эф​фек​тив​но​го вза​имо​дей​ствия в груп​пе, ко​ман​де.

Клю​че​вые сло​ва: груп​по​вая ра​бо​та, ком​му​ни​ка​тив​ные спо​соб​нос​ти.

This ar​tic​le analyses the op​por​tu​ni​ti​es of hands-on appro​ach to de​ve​lo​ping stu​dents’ com​mu​ni​ca​ti​on skills via gro​up work. It descri​bes step-by-step pro​cess of ac​qui​ring com​mu​ni​ca​ti​on skills in terms of com​mu​ni​ca​ti​on types the​se skills are re​la​ted to; and de​ter​mi​ning cor​res​pon​ding abi​li​ti​es of ef​fec​ti​ve gro​up and te​am​work.

Key words: gro​up work, com​mu​ni​ca​ti​on skills.
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Витагенно-ориентированная задача по начертательной геометрии как средство формирования персональной компетенции будущих специалистов

                                                                                                  S. A. Novoselov, L. V. Turkina
vi​ta​gen​no-fo​cu​sed problem of descrip​ti​ve ge​ometry as a Method of future spesialist’s personal competence forming 

В статье рас​смот​ре​ны воп​ро​сы ком​пе​тен​тнос​тно​го под​хо​да к фор​ми​ро​ва​нию ре​зуль​та​тов про​фес​си​ональ​но​го об​ра​зо​ва​ния, а так​же сред​ства фор​ми​ро​ва​ния од​ной из клю​че​вых ком​пе​тен​ций, вы​де​лен​ных Со​ве​том Ев​ро​пы, – пер​со​наль​ной ком​пе​тен​ции в про​цес​се вы​пол​не​ния ин​те​рак​тив​ных за​да​ний ви​та​ген​но-ори​ен​ти​ро​ван​но​го ха​рак​те​ра по на​чер​та​тель​ной ге​омет​рии.

Клю​че​вые сло​ва: ком​пе​тен​тнос​тный под​ход, пер​со​наль​ная ком​пе​тен​ция, гра​фи​чес​кая под​го​тов​ка, на​чер​та​тель​ная ге​омет​рия, твор​чес​кие ин​те​рак​тив​ные за​да​ния, ви​та​ген​но-ори​ен​ти​ро​ван​ные и про​фес​си​ональ​но-ори​ен​ти​ро​ван​ные за​да​чи, фор​ми​ро​ва​ние про​фес​си​ональ​но-зна​чи​мых ка​честв лич​нос​ти.

In clau​se qu​es​ti​ons the appro​ach of com​pe​ten​ce to for​ma​ti​on of re​sults of vo​ca​ti​onal tra​ining, and al​so me​ans of for​ma​ti​on of one of key com​pe​ten​ce, al​lo​ca​ted by Ad​vi​ce the Eu​ro​pe are con​si​de​red. The per​so​nal com​pe​ten​ce du​ring per​for​man​ce of in​te​rac​ti​ve tasks of the vi​ta​gen​no-fo​cu​sed cha​rac​ter on descrip​ti​ve ge​ometry.

Key words: the appro​ach of com​pe​ten​ce, the per​so​nal com​pe​ten​ce, grap​hic pre​pa​ra​ti​on, descrip​ti​ve ge​ometry, the cre​ati​ve in​te​rac​ti​ve tasks which ha​ve be​en vi​tagtnno-fo​cu​sed and is pro​fes​si​onal-fo​cu​sed prob​lems, for​ma​ti​on of is pro​fes​si​onal-sig​ni​fi​cant qua​li​ti​es of the per​son.
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